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Voorwoord
Beste lezers,

 
We hebben 2019 net afgesloten en als we even terugblikken is 
het op een aantal vlakken toch een vrij moeilijk jaar geweest, 
met onder andere de versnelde ontruiming van de afdeling 
van het Documentatiecentrum in de Spitsenstraat en enige 
kopzorgen rond ruimtegebruik en personeelsbezetting. 

Gelukkig zijn er ook heel positieve zaken te melden. Er zijn 
vanuit het bestuur dit jaar immers een aantal belangrijke 
stappen gezet om beter te kunnen inspelen op de toekomstige 
noden van het D&A-museum. Verder kon de tentoonstelling 
over onze administratie tijdens de Grote Oorlog op heel wat 
belangstelling rekenen en met een gidsbeurt om de twee 
dagen tikte het bezoekersaantal weer aardig aan tot 1736. 
Bovendien is het een vruchtbaar jaar geweest op vlak van 
nieuwe, interessante collectiestukken die ons werden bezorgd 
door collega’s in actieve dienst, maar ook door familieleden van 
overleden collega’s. Goede voorbeelden zijn Dirk Verbrugghe 

en Jan Cnaeps die ons recent foto’s en ander materiaal uit de 
nalatenschap van hun vader-douaniers hebben geschonken 
voor deze stukken verloren kunnen gaan.

In dit – opnieuw goedgevulde - nummer van onze 
nieuwsbrief hebben we het naar goede gewoonte over 
allerlei aspecten uit het rijke verleden en boeiende heden 

van Douane en Accijnzen, maar ook een interview met 
enkele vrijwillige medewerkers Willy Boden, Jan Moortgat 
en Eric De Keyzer naar aanleiding van de centralisatie van 
het Documentatiecentrum in FC Noordster. Wij namen deze 
gelegenheid te baat hen te vragen naar  de reden voor hun 
enorme engagement, hun mening over het belang van het 
D&A-museum en de verwachtingen die ze koesteren. Ze 
hebben alle drie een boeiende visie op die toekomst van het 
D&A-museum en we zullen er met zijn allen hard aan werken 
om die wensen te realiseren. 

U hebt wellicht ook plannen gemaakt om het nieuwe jaar 
met veel moed in te zetten. We wensen u en uw familie alvast 
veel succes en een Gelukkig Nieuwjaar in een uitstekende 
gezondheid.

Met vriendelijke groeten

Ann Van Puymbroeck 
Secretaris D&A-museum

Francis Huijbrechts 
Conservator
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In de loop van 2019 is een aanzienlijk deel van het 
Documentatiecentrum van het D&A-museum 
verhuisd van de site aan de Spitsenstraat naar 
de archiefruimte van het Financiecentrum “De 
Noordster”. Het is een goede zaak dat hierdoor het 
DC werd  gecentraliseerd op één plaats, maar het is 
natuurlijk ook een hele klus.

We vroegen aan enkele van de vrijwillige medewerkers 
die betrokken zijn bij de verhuisoperatie Willy Boden, 
Jan Moortgat en Eric De Keyzer onder meer hoe 
de tweede fase van de verhuis - het uitpakken en 
herschikken - en de verdere ontsluiting van de rijke 
verzameling documenten, foto’s, schilderijen enz. in 
het nieuwe Documentatiecentrum wordt aangepakt, 
maar raakten ook thema’s aan als “begeestering”, “het 
belang van een D&A-museum” en “de toekomst”.

Hoe lang zijn jullie al vrijwillige medewerker bij het 
D&A-museum?

W.B. “Sinds mijn oppensioenstelling in 2006.”

E.D.K.: “Ik zou het niet weten, maar ik werkte samen met 
Jan Hellinx en het Belasting- en Douanemuseum van 
Rotterdam een eerste tentoonstelling uit voor het D&A 
-museum over de grens tussen Nederland en België. 
Jan en ik hebben toen aardig wat grenspalen bezocht. De 

J.M.: “Wij zijn half september van dit jaar gestart met onze 
werkzaamheden in het D.C.- Noordster en zijn inderdaad 
al flink opgeschoten met de registratie van de nieuwe 
locaties voor wat is overgebracht vanuit de Spitsenstraat.  
Er is nog wel heel wat werk te verrichten, maar met een 
stelselmatige aanpak ben ik ervan overtuigd dat we in de 
loop van 2020 met dit werk klaar zullen zijn.”  
E.D.K.: “Ik wil alleen aanvullen dat het meermaals 
verplaatsen van heel dat archief onverantwoord is, niet 
alleen voor het werk, maar ook voor de stabiliteit van het 
archief. Het Rijksarchief kan daarover meespreken.” 

Wat is jullie taak in het Documentatiecentrum als er 
niet verhuisd moet worden? 

W.B.: “Wanneer alles weer opgeborgen is, gaan we verder 
met inventariseren. Ikzelf neem de registers waaraan 
Cyriel Inghels reeds begonnen was voor hij wegens ziekte 
moest afhaken, voor mijn rekening. Daarna neem ik 
samen met Eric de inventarisatie van de “administratieve 
verzameling” of alle wetten inzake Douane en Accijnzen 
sinds 1830 op. We zijn op dit ogenblik tot in 1860 geraakt. 
Dat wil zeggen dat we nog ongeveer 100 jaar voor de boeg 
hebben.”

J.M.:” Ikzelf zal me dan in eerste instantie gaan 
bezighouden met het inventariseren van de documentatie 
over de automatisering van de aangifteprocessen binnen 
Douane & Accijnzen.”

Erik De Keyzer

ENKELE VRIJWILLIGERS 
AAN HET WOORD…ENKELE VRIJ

Dit was niet de eerste verhuis van het Documentatie-
centrum die je meemaakte.
Was die ervaring nuttig voor de reorganisatie van de 
geschriften in het nieuwe lokaal?  
W.B.: “Dit was inderdaad de derde verhuis van het 
Documentatiecentrum die ik als vrijwilliger meemaakte. 
Het blijft uiteraard telkens een heksentoer om alles 
ordentelijk ingepakt en uitgepakt te krijgen en het weer 
een plaats te geven. Het is tevens een gelegenheid 
om wat orde te scheppen. Zo hebben we in het D.C - 
Spitsenstraat reeds geprobeerd om de documentatie 
logisch op te bouwen te beginnen met de bibliotheek, 
dan de wetgeving en de instructies en daarna alles wat 
hieruit voortvloeit. Dit trachten we te behouden in het 
D.C.-Noordster, maar de rekken die we toegewezen 
kregen zijn door andere gebruikers nog niet helemaal 
leeggemaakt zodat we die logische opstelling niet konden 
aanhouden.”

Hoe wordt deze verhuis verder afgehandeld?  
W.B.: “Alles wat reeds geïnventariseerd was, hebben we 
ondertussen reeds geplaatst en de nieuwe bergplaatsen 
opgelijst zodat dit in het registratiesysteem gemakkelijk 
kan worden aangepast. Enkel de geïnventariseerde 
afbeeldingen en schilderijen moeten we nog een plaats 
geven. De nog niet geïnventariseerde stukken bergen we 
in afwachting op in aparte rekken.”  

Jan Moortgat & Willy Boden 
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publicatie bij de tentoonstelling zou later gevolgd worden 
door diverse uitgaven van het D&A-museum over diverse 
onderwerpen. Op hun beurt worden die gespecialiseerde 
publicaties een archief op zich. Het museum zelf is 
destijds, op initiatief van Marcel Buyst, toen gewestelijk 
directeur, opgericht. De museumregels i.v.m. het beheren 
van objecten, zijn van bij de start erg goed opgevolgd met 
uitzondering van het beheren van temperatuur en vocht 

// ENKELE VRIJWILLIGERS AAN HET WOORD…

Wat motiveert jullie om elke week langs te komen of 
extra te komen als er vergaderingen op de agenda 
staan? 

W.B.: “Ik ken Jan van toen hij pas in dienst was getreden 
bij onze AAD&A. Voor Eric is dat heel wat later gebeurd. 
Maar het klikt gewoon tussen ons zodat het aangenaam 
is om samen te werken. Daarom kijk ik ernaar uit om 
regelmatig samen te komen. En als ik uitgenodigd wordt 
om een vergadering bij te wonen, voel ik dat niet als een 
verplichting maar als een gelegenheid om mij nuttig te 
maken voor het museum.”

J.M.: “Ik kan me volmondig aansluiten bij het antwoord 
van Willy en ik hoop dat we nog een hele tijd deze 
prachtige samenwerking kunnen verderzetten.”

E.D.K.: “Ook hier is mijn rol bescheiden. Ik kom niet elke 
week, maar hou me slechts beperkt bezig met archieven, 
vooral de educatieve kant van het museum boeit me en 
daar sta ik niet alleen voor. De conservator, Marlies, Bert 
die ons juist verlaten heeft en waar Dirk zich al direct 
heeft ontpopt, en nog vele anderen werken mee aan 
een toonbaar museum. Stille krachten als Anne en de 
anderen ondersteunen het geheel. Vele handen maken 
licht werk, met aandacht voor speciale groepen als 
scholen, kinderprojecten, enz.”

omdat daar geen middelen voor zijn. Maar rond zuurvrij 
karton zijn dan weer wel goede initiatieven genomen.” 

J.M. : “Bij mijn opruststelling in mei 2015 beloofde ik dat ik 
me na een sabbatjaar terug actief zou inzetten voor het 
D&A-museum. In augustus 2016 ben ik dan Cyriel Inghels 
en Willy Boden gaan vervoegen in het D.C.- Spitsenstraat.”

Wat heeft jullie doen besluiten om te komen werken 
voor het D&A-museum?

E.K.: “Mijn opleiding in de museumsector, mijn ervaring bij 
de douane, de interesse voor het gidsen en de waarde van 
zo’n museum zijn triggers om er in door te gaan.” 

W.B.: “Voor mijn oppensioenstelling was ik voorzitter van 
het Museumcomité. Dat heeft mijn belangstelling voor 
ons erfgoed aangescherpt zodat het mij engageren als 
vrijwilliger een logisch gevolg was. Bovendien was het 
een uitgelezen gelegenheid om in contact te blijven met 
de talrijke collega’s waarmee ik tijdens mijn loopbaan heb 
samengewerkt.”

J.M.: “Zoals Willy ben ik ook voorzitter van D&A-museum 
geweest en dit gedurende bijna 4 jaar.  Reken daarbij een 
carrière van meer dat 40  jaar als ambtenaar waarbij 
ik intens betrokken ben geweest bij alle ingrijpende 
wijzigingen in het douanegebeuren sinds 1978. Ik denk 
dan wel dat iedereen begrijpt dat je dat  niet zomaar kan 
achterlaten.  Het D&A-museum is de ideale gelegenheid 
om er mee voor te zorgen dat dit verleden wordt bewaard.” 

Wat is voor jullie het belang van het D&A-museum?
Hoe zien jullie de toekomst van het D&A-museum?

W.B.: “Enkele vroegere gewestelijke directeurs van de 
directie Antwerpen hebben einde jaren 1980 het initiatief 
genomen om dit museum op te richten en hebben er iets 
prachtig van gemaakt. Door de jaren heen is het alleen 
maar gegroeid en is het een vast item binnen de AAD&A 
geworden dat niet verloren mag gaan.
Ten eerste voor de eigen ambtenaren die hierdoor in 

Willy Boden

Jan Moortgat
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contact komen met het verleden van Douane en Accijnzen 
en die hiermee een aanschouwelijk overzicht krijgen van 
de taken die aan deze administratie zijn opgedragen. 
Zowel op het vlak van erfgoed als van educatie speelt het 
museum een belangrijke rol.
Ten tweede is er de werking naar het brede publiek toe. 
Ik ben benieuwd naar het antwoord van de man of vrouw 
in de straat als je de vraag zou stellen: “Bestaat de douane 
nog en zo ja wat doet die nu precies?”. Ik denk dat men 
versteld zou staan van de antwoorden. Daar ligt derhalve 
de doelstelling en de toekomst van het museum: de 
mensen vertellen welke rol Douane en Accijnzen speelt in 
het fiscaal, economisch, veiligheids- en milieubeleid van 
ons land.”

J.M. “Wij hebben als D&A-museum inderdaad een 
belangrijke maatschappelijke taak te vervullen.  Ik kan 
beamen dat wanneer ik met mensen in mijn naaste 
omgeving over douane praat zij versteld staan over de 
diversiteit van de taken van Douane en Accijnzen. Het 
douanegebeuren uitdragen is dus de boodschap en ik 
denk dat we ons daarbij maximaal moeten richten tot de 
jeugd.
Het D&A-museum wordt gerund door een groep vaste 
en vrijwillige medewerkers die spijtig genoeg geen 
twintigers meer zijn.   Ik hoop dat we ons met ons allen 
nog vele jaren kunnen inzetten voor het D&A-museum, 
maar ik denk dat nieuw bloed wel dringend noodzakelijk 
is.  Anders vrees ik ervoor dat het verder bestaan van het 
D&A-museum in gevaar komt wat een zeer spijtige zaak 

// ENKELE VRIJWILLIGERS AAN HET WOORD…

zou zijn, niet alleen voor al degenen die 
zich met hart en ziel inzetten of hebben 
ingezet voor de uitbouw van het D&A-
museum, maar ook voor het uitdragen 
van de missie van Douane & Accijnzen.”

E.D.K.: “Enerzijds is het D&A-museum een uithangbord 
voor AAD&A in haar geheel. Gelukkig is het geen 
duf, saai museum maar worden de laatste nieuwe 
smokkeltechnieken geïntegreerd in de opstelling. 
Anderzijds is het een ideale plaats om nieuwe douaniers 
te vergasten op een “versnelde beroepsopleiding”. Voor 
gewezen douaniers is het dan weer een stuk nostalgie, 
even terugkijken en vaak vele anekdotes ophalen (die 
helaas te weinig worden neergeschreven) voor het 
nageslacht. Daar mogen we dan weer de collega’s van 
De Schakel dankbaar zijn voor wat zij al die jaren hebben 
verzameld aan info. Op die manier zijn de jaargangen van 
De Schakel op hun beurt een douanearchief.
De aandacht voor erfgoed is de laatste twintig jaar 
geweldig toegenomen. De universiteiten geven aandacht 
aan dat verleden en weten hoe belangrijk het is. Je 
kent de toekomst alleen als je het verleden kent en kan 
interpreteren. De aangroei van senioren bevestigen de 
aandacht voor het verleden. Van de jeugd zegt men dat 
ze geen aandacht hebben en dat wil ik betwijfelen. Alleen 
vraagt dat een andere aanpak. Die weg ligt nog open, wie 
weet waar de wereld van apps ons nog leidt…”

Tekst: A.V.P.
Foto’s: DC D&A-museum en Archief De Schakel.

Tijdens jouw carrière bij Douane en Accijnzen bouwde 
je een enorme kennis op over het vak en verzamelde je 
massa’s anekdotes, ervaringen en weetjes.

Zou je die competentie en ervaring niet willen verzilveren 
voor jonge studenten in de logistiek, veiligheid, economie,… 
of andere geïnteresseerden?

Zij willen graag kennis maken met jouw kunde. Je zou die 
ruime bagage  kunnen omzetten in leerrijke rondleidingen 
in het Nationaal Museum van Douane en Accijnzen. Geen 
ervaring als gids? Daar zullen wij wel een mouw aan 
passen. Is de trip naar de Ellermanstraat in Antwerpen 
voor jou een haalbare kaart? Je zal er geen spijt van 

GIDSEN GEVRAAGDGIDSEN GEVRAAGD

Onze gids Mon Schroeven weet de jongeren steeds te boeien.

krijgen, want niks is aangenamer dan als vrijwilliger 
mensen voorthelpen en informeren. Een hobby waar je 
plezier aan beleefd, tussen collega’s van vroeger en nu.

Een aanrader. Voel jij je aangesproken en betrokken? 
Neem dan contact met ons op 
• via e-mail: da.museum.antwerpen@minfin.fed.be 
• of via het telefoonnummer: 04707 58101 – F. Huijbrechts.

Tekst: EDK 
Foto: MVT
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In 1949 richtte onze administratie de eerste motor-
brigades op. Tot deze maatregel moest dringend 
worden overgegaan omdat de snelle smokkelbakken 
onze douaniers op de fiets ronduit belachelijk 
maakten.

vervaardigd uit een “schaapsvacht” en deze was bedoeld 
om toch wat warm te blijven tijdens de lange diensturen, 
maar absoluut niet om erin te slapen. In sloten en grachten, 
bossen en weiden, wachtend op de smokkelaars, was het 
motto “Repos Jamais” en een wekker was al helemaal 
verboden. 

In de 20ste eeuw werd de fiets ingevoerd, maar al snel 

In de 19de eeuw bewaakte de douane de landsgrenzen ook 
nog te paard, stoer uitgerust met vuurwapens en een sabel. 
Geleidelijk verdween het paard echter uit beeld en bleven er 
enkel veldbrigades te voet over. De collega’s kregen daarbij 
indertijd een schaapszak op de rug. Pas op, het was een zak 

In de beginfase was onder andere de MB Turnhout uitgerust met de ico-
nische Willy’s jeep maar die voldeed niet bepaald aan de verwachtingen 
(Collectie D&Amuseum, via Rik en Hubert Michiels)

Tekening van James Thiriar:
douaniers te paard 1850
– DC-D&A-museum.

MOTORBRIGADES: 
VAN PAARD NAAR MOTORKRACHTMOTORBRIGAD

bleek de jacht op  smokkelauto’s met dit vervoermiddel 
een regelrechte klucht. De veld- en fietsbrigades – hier 
en daar al versterkt door motorrijders en enkele in beslag 
genomen voertuigen - bleven nog een tijdje bestaan, maar 
structureel werden in de 2de lijn eigenlijk pas na de Tweede 
Wereldoorlog gemotoriseerde brigades gevormd om de 
smokkel met auto’s te bekampen.
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Uit de toespraak van controleur Verheecke ter 
gelegenheid van 25 jaar Motorbrigade Brasschaat in 
1974: 

“Het was een zeer bescheiden begin met een 12-tal 
manschapen en 3 voertuigen. Dit autopark werd eerst 
aangevuld met buitgemaakte zware Amerikaanse wagens. 
Niemand zal de oude Chryslers van weleer zo licht vergeten. 
Later werd het autopark vergroot met nieuwe, snelle 
Amerikaanse wagens. Daarbij kwam nog later de radio-
uitrusting zodat alles compleet was om de smokkelaars 
mores te leren.

De tegenpartij, die altijd het initiatief in handen heeft gehad, 
paste zich echter snel aan. Toen we snelle wagens kregen, 
gingen zij over tot een tactiek van kracht en geweld. Volle 
banden verschenen op het toneel, gepantserde wagens, 
kraaienpoten werden geworpen, verblindingslichten 
aangewend en wij waren er reeds aan gewoon geraakt dat 
rookpotten tot de normale uitrusting van een smokkelauto 
behoorden. Het ging steeds hard tegen harder en de 
douane had het nadeel dat ze in haar optreden een zekere 
fair-play diende te behouden gelet op de beperkingen die 
haar waren opgelegd door de wetten en reglementen. De 
smokkelbazen speelden met grote kapitalen en vergden 
van hun handlangers het uiterste. De gangsters deden 
hun intrede in de wereld van de fraude.”

 

// MOTORBRIGADES: VAN PAARD NAAR MOTORKRACHT

HET ROEMRUCHTE VERLEDEN 
 
Tot de gloriejaren van deze motorbrigades 
behoren ongetwijfeld de smokkelbestrijding 
in de periode 1950 – 1965 toen aan de 
Belgisch-Nederlandse grens de boter- en 
veesmokkelaars voornamelijk ’s nachts de 
douaniers trotseerden.

In het Schakelartikel “Van Smokkelcentrum 
tot Smokkelbestrijding over de 
Motorbrigade van Turnhout” lazen we 
dat dit niet altijd zonder slag of stoot 
verliep en dat er regelmatig slachtoffers 
vielen:

“Die jaren hebben ook sporen 
nagelaten in de brigade; twee collega’s 
overleden in dienst (Jan Segers 
en Jozef Hoskens) en in totaal 
verbleven 27 collega’s in de kliniek 
als gevolg van kleine en grotere 
verwondingen opgelopen bij de 
smokkelbestrijding.”

Deze foto toont de begrafenis van een collega uit de MB Turnhout, mogelijk 
gaat het om douanier Jan Segers die verongelukte tijdens een actie op 10 
maart 1958 (collectie D&Amuseum, via Jos en Jan Cnaeps).  
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BTW-CONTROLES
 
Vanaf 1 juli 1971 werd een strengere controle op de 
BTW ingesteld. Voor deze taak werd beslist om de 
motorbrigades in te zetten.

Sinds december 1972 controleerden over het hele land 
zo’n 25 motorbrigades 24 uur op 24 en 7 dagen op 7 op 
de weg. 

De ploegchef van de toenmalige Motorbrigade in de 
Belliardstraat in Brussel vertelde: “Transporten die 
“controlegevoelig” zijn, hebben in de eerste plaats 
betrekking op vlees, schoenen, meel, (nieuwe) meubelen, 
veevoeder, afgewerkte textielproducten… misschien een 
eigenaardige lijst maar hier kan serieus geknoeid worden 
met de BTW.”

VAN DE GRENS NAAR HET BINNENLAND
 
De realisatie van de Europese Interne markt op 1 januari 
1993 had tot gevolg dat de douaneambtenaren niet meer 
permanent fysiek aanwezig waren aan de binnengrenzen 
van de EU.  Men vroeg zich af: “Bestaat de douane dan nog 
wel?” Maar het antwoord liet niet lang op zich wachten, 
want de mensen werden op zowat alle binnenwegen van 
België geconfronteerd met douaniers die bestuurders en 
hun wagens onderwierpen aan een vrij strenge controle.

Na verloop van tijd kwamen dan toch de witte voertuigen 
met gele streep, en voorzien van zwaailicht en sirene zodat 
we echt met een prioritair voertuig konden optreden.  
En de laatste jaren werden dan de voertuigen gestreept 
volgens het patroon van de politievoertuigen.

En ook de elektronische evolutie stond niet stil.  Daar 
waar in de eerste jaren alles wat gecontroleerd werd nog 
moest genoteerd worden in een register,  evolueerde dit 
door de jaren naar het gebruik van de computers langs 
de baan.  Gegevens kunnen nu ter plaatse opgezocht 
worden, in plaats van te moeten telefoneren naar een of 
andere dienst. 

Onze administratie besliste immers dat de motorbrigades 
de interne controleopdrachten moesten uitoefenen. 
Zij controleerden of zowel de voertuigen zelf 
(verkeersbelasting, regelmatige inschrijving enz.) als 
de vervoerde goederen (wetgeving inzake bezoldigd 
vervoer, vervoermachtigingen, beschermde diersoorten, 
afvalstoffen, verdovende middelen enz. ) wettelijk in orde 
waren. Inzake accijnzen bleef hun voornaamste opdracht 
de controle op het gebruik van rode gasolie en de 
regelmatigheid van de transporten van accijnsgoederen.

GETUIGENIS VAN COLLEGA PATRICK VANDAMME 

Bij de afschaffing van de binnengrenzen in 1993 breidden 
de mobiele teams massaal uit.  Ze heetten dan nog 
Motorbrigades, een term die over de jaren diverse keren 
zou veranderen.

De dienst werd uitgevoerd met éénkleurige voertuigen 
die varieerden van beige, over grijs en blauw.  Sirenes 
waren er nog niet, en een blauwe pot met zwaailicht 
moest aangesloten worden op de sigarenaansteker.  Deze 
voertuigen hadden een uitstoot waarmee ze heden ten 
dage in geen enkele stad meer zouden binnen mogen.  
Ik herinner me nog dat we een voertuig controleerden 
vóór de ingang van een hotel, en we onze motor lieten 
draaien.  Na enkele minuten kwam de receptionist ons 
vragen om de motor stil te leggen, omdat het brandalarm 
afging binnen… Het gebruik van computer in de wagen langs de baan

// MOTORBRIGADES: VAN PAARD NAAR MOTORKRACHT

De witte voertuigen met de gele streep gingen de 
huidige dienstwagens vooraf gestreept volgens het 
patroon van de politievoertuigen.
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En ook de diensten zelf veranderden.  In de eerste jaren 
na 1993 werd er naast controle op documenten, lading, 
diesel en taksvrij ook gecontroleerd op verkeersbelasting.  
Nadien kwam daar nog het Eurovignet bij.  De boetes 
liepen hoog op, vaak tot ergernis van de chauffeurs.  En 
ook hier diende in het begin alles nog met de pen en 
carbonpapier te gebeuren.  
Dieselcontroles gebeurden in een buisje waaraan anyline-
acetaat werd toegevoegd, product, waarvan later werd 
ondervonden dat dit eigenlijk niet zo goed was voor de 
gezondheid van de ambtenaren.  Dieselstalen moesten 
voortaan opgestuurd worden naar het Labo van de 
Douane.  
Bij avondlijke of nachtelijke controles wekte een 
stroomgenerator op benzine energie op, om toch maar 
licht te kunnen creëren om de controles uit te voeren.  
Het geluid en de stank werd er maar bijgenomen. 
Later kwamen er ook printers in de voertuigen,  kon de 
dienstcomputer aangesloten worden en alles elektronisch 
afgewerkt worden.  
De verkeersbelasting ging over naar de Vlaamse 
Gemeenschap,  en het Eurovignet werd vervangen door 
de Viapas, zodat deze twee taken niet meer voor onze 
diensten waren. In de plaats kwam eind 2013 de slimme 
camera ANPR, waardoor bestuurders die nog een penale 
boete openstaan hadden, konden herkend worden. Dit 
systeem nam snel een hoge vlucht en jaarlijks werden 
vele duizenden euro’s aan boetes geïnd.

Na de aanslagen van 22 maart 2016 werden de mobiele 
teams ook ingezet voor de bewaking van verscheidene 
mogelijke doelwitten, zoals kerncentrales.  Ook de 
wapenopleiding werd hieraan aangepast en meer 
politioneel gericht.  En steeds meer worden er – ook door 
personeelsgebrek – acties georganiseerd met diverse 
teams van AAD&A samen en in samenwerking met 
politie- en andere diensten.

We kunnen besluiten met te zeggen dat de mobiele 
teams een hele evolutie hebben meegemaakt ! 

// MOTORBRIGADES: VAN PAARD NAAR MOTORKRACHT

Huidige controle op het gebruik
van rode gasolie

Door de slimme camera ANPR kunnen bestuurders
met openstaande penale boetes herkend worden.

Bron: Het Schakelarchief en D&A-Museum
Tekst: A.VP. - Patrick Vandamme en F.H.
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“THOMAS
In deze pakjestijd rond de 
jaarwisseling is het aangewezen dat 
we vanuit het D&A-museum even 
verwijzen naar de problematiek 
van namaak en piraterij.

In de beginfase van de namaak-
industrie was het vaak amateurisme 
troef, waarbij het verschil tussen 
het merkproduct en de imitatie of 
tussen het origineel en de illegale 
kopie overduidelijk was. Geleidelijk 
aan kwam namaak echter op 
een aantal punten steeds dichter 
in de buurt van het origineel. 
Natuurlijk blijft het produceren en 
verhandelen van namaakgoederen 
een strafbaar feit omdat men 
ideeën, ontwerpen of octrooien 
van anderen gaat inpikken en 
misbruiken voor eigen winstbejag.  Bovendien zijn er bij 
namaak doorgaans grote vragen te stellen op het vlak 
van productveiligheid. Niet voor niets speelt de AAD&A 
ook in deze materie al enkele decennia een belangrijke 
rol bij de bescherming van de samenleving en de legale 
economische operatoren.

Dit stuk uit een inbeslagname van een lading speelgoed 
uit China in de haven van Antwerpen in 2019 zit nog 
in de beginfase. Afgezien van de ronduit belabberde 

“THOMAS & FRIENDS”
OP HET FOUTE SPOOR?!

afwerking van deze set van “Thomas & Friends” wordt 
in dit geval zelfs oorlogstuig toegevoegd in de vorm van 
een ballistische raket bovenop de oplegger. Toch wel 
een markant verschil met de thematiek van deze Brits-
Amerikaanse animatiereeks voor jonge kinderen. Ze is 
gebaseerd op de belevenissen van Thomas en een aantal 
andere locomotieven en andere voertuigen met zowel 
letterlijk als figuurlijk heel menselijke trekjes. 

De populaire serie kwam in 1984 voor het eerst op TV 
in het Verenigd Koninkrijk. Intussen kunnen Thomas en 
zijn vrienden rekenen op miljoenen jonge fans over de 
hele wereld en werden er voor de reeks – uiteraard - 
uiteenlopende vormen van merchandise ontwikkeld, van 
films over boeken naar kledinglijnen en zelfs etenswaren.

Francis Huijbrechts
Conservator D&A-museum

Meer info over AAD&A en de bestrijding 
van namaak en piraterij:
https://financien.belgium.be/nl/douane_
accijnzen/particulieren/reizen/namaak#q1
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DÉPÊCHENDRAGER WORDEN

Ik was toen amper 14 jaar, toen ik in 1929, de lagere school 
ging verlaten. In mijn gemeente kwam de stationschef van 
de naburige gemeente vragen aan de “oppermeester “ 
( het schoolhoofd ) of er geen jongen onder zijn leerlingen 
was die goesting had om in zijn station “ dépêchendrager “ 
te worden. Dat was een jonge telegrambesteller. Moorsele 
was toen nog een uitgesproken vlasgemeente en in 1929 
was er nog zoiets als hoogconjunctuur in het vlas, zodat 
er in de gemeente zelf geen kandidaten te vinden waren. 
Later, na de crisisjaren, veranderde dat uiteraard wel. 

het zou geschieden. Ik hoor haar nu nog altijd zeggen 
wanneer ze het vertrekuur invulde: “Zeven heures, 
voormidi“. 
Ikzelf ben, toen ik nog schoolknaap was, haast iedere 
donderdagnamiddag ( wij hadden toen geen school ) met 
de fiets naar Ledegem gereden om er die documenten te 
laten geldig maken. Soms stonden er daar dan ook een 
paar boeren te wachten die elk een pak bruine etiketten 
door de ontvanger lieten invullen. Wanneer er  een paar 
van die klanten stonden te wachten, moesten wij maar 
geduld hebben: dat kon soms een halve dag duren. Maar 
mettertijd was ik toch zo een beetje vriend geworden met 
die ontvanger.  
In het jaar 1933 werd ik in het station afgedankt en ging de 
stiel van “schilder” leren, maar in de winter, als ik zonder 
werk zat, ben ik nog dikwijls naar Ledegem geweest om “ 
passavants “ te laten geldig maken. 

EXAMEN TIJDELIJK AANGESTELDE

Enkele jaren later, dat was toen in 1937, vroeg diezelfde 
ontvanger mij of ik soms geen goesting had om douanier 
te worden. Er zou een examen uitgeschreven worden 
in de loop van dat jaar voor de aanwerving van 300  
tijdelijk aangestelden.  “Och, Mijnheer de Ontvanger “ 
antwoordde ik, “ veel goesting heb ik niet. Ik ben ook bij 
de spoorwegen geweest en als men u daar beu is, wordt 
ge toch afgedankt. “ 

Ik had dat ondervonden want toen ik 18 jaar was, moest ik 
voor een geneeskundig onderzoek naar Gent en werd daar 
afgekeurd wegens: “ “Kleurenonderscheidingsvermogen 
onvoldoende “. Wie zei daar ook weer dat onze Vlaamse 
taal stroef en onbuigzaam is?
“ In uw plaats “ , zei de ontvanger, “ zou ik het er toch maar eens 
op wagen. Ge zijt ouder dan 21 jaar en ge valt dus onder de 
voorwaarden voor deelneming. De douane is een dienst van het 
Ministerie van Financiën  en dat is niet hetzelfde als het Ministerie 
van Verkeerswezen“. De ontvanger spiegelde mij daarop  
enkele bevorderingsmogelijkheden voor bij het Bestuur der 
Douane en Accijnzen en ik liet mij ten langen leste overtuigen. 
Hij bezorgde mij de aanvraagformulieren, gaf mij de nodige 
uitleg wat ik daarmee moest doen en … ik deed mijn aanvraag 
voor het examen van “ Aangestelde der Douane en Accijnzen “. 

Begin mei 1937 kreeg ik een brief van het Ministerie van 
Financiën, Bestuur der Douanen en Accijnzen – Algemene 
Zaken: 

“ Brussel, 4 mei 1937. 
Mijnheer, 
Ik heb de eer u te melden dat de wedstrijd voor tijdelijk 
aangestelde der douane zal plaats hebben op donderdag 
20 dezer, in de grote Hall van de Noordervleugel van het 
Jubelpaleis, Kunstherlevingslaan te Brussel.”

Plus de gebruikelijke gegevens die noodzakelijk zijn om 
deze dag ordelijk te laten verlopen, en getekend, namens 

Ik stak mijn vinger op en na de vakantie werd ik in het 
station van Wevelgem aangenomen als “ tijdelijk besteller 
“ met een wedde van 14,75 fr. per dag. 

PASSAVANTS LATEN GELDIG MAKEN

Mijn oudere zuster “deed“ in die tijd de openbare markten 
met kousen en sokken en daar wij in de grensstreek 
woonden, moest zij voor het vervoer van haar koopwaar 
in het bezit zijn van een “ passavant “ of geleibrief voor de 
markten te Menen, Wervik en Moeskroen. Die passavants 

moesten geldig gemaakt 
worden bij de ontvanger 
te Ledegem. 
Ik zie mijn zuster nu nog 
die papieren invullen. Het 
waren drukwerken met 
ééntalig Franse tekst en 
op de voorzijde  moest 
er een beschrijving van 
de vervoerde koopwaar 
ingevuld worden: zoveel 
paar kousen of sokken 
voor een waarde van 
zoveel frank. Op de 
achterzijde moest 
dan ingevuld worden 
hoelang het vervoer 
zou duren en wanneer 

VAN DÉPÊCHEVAN DÉPÊCHENDRAGER  NAAR
HET EXAMEN VOOR DOUANIER 
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de minister, voor de directeur-generaal door de heer A. 
Plancke. Inspecteur-generaal.

Ik toog dus op die heuglijke dag van 20 mei 1937 naar 
Brussel, gewapend met al de in mijn uitnodiging gevraagde 
schrijfbenodigdheden maar met een hart amper zo groot 
als een erwt. Ik had immers nog nooit aan een examen 
deelgenomen. 
Na enig zoeken en vragen had ik die “ Noordervleugel van 
dat Jubelpaleis aan de Kunstherlevingslaan te Brussel 
“ gevonden en zocht daar mijn genummerde plaats 
(nr.835) op tussen zo’n vijftienhonderd mededingers. 

Mijn eerste indruk was allesbehalve die van een jubelpark. 
Ik alvast kon helemaal niet jubelen want tussen al die 
koppen zag ik er een aantal met een studentenpet op, 
anderen in het uniform van sergeant van het leger. Maar er 
zaten ook een heleboel knapen tussen die ruim zo schuw 
en verlegen rondkeken als ikzelf. 
Wij zaten aan lange tafels, met tussen iedere kandidaat een 
ruimte van ongeveer een meter, waarschijnlijk bedoeld om 
het afkijken van mekaar niet al te gemakkelijk te maken. 
Tussen de tafels door wandelde hier en daar iemand die 
spiedend rondkeek of alles wel verliep zoals het hoorde. 
Zelfs wanneer er iemand naar het  “groot toilet“ moest, 
viel daar ook niet te proberen om een of ander papiertje 
te raadplegen. De deuren van die toiletten waren amper 
anderhalve meter hoog en daar kuierde ook zo’n spion 
rond die nu en dan eens over het deurtje van elk “bezet“ 
lokaal gluurde om te zien of de bezetter ervan wel deed 

wat ie daar eigenlijk behoorde te doen. 

Wat er nu allemaal zo precies gevraagd werd op dat 
examen ben ik grotendeels vergeten, alleen weet ik nog 
dat het dictee handelde over “Mijn geboortedorp“. Het was 
een tekst met een aantal taal- en spelfouten en iedereen 
moest die tekst overschrijven met de verbetering van 
de fouten uiteraard. Hoe verder de uren verstreken hoe 
meer ik ervan overtuigd begon te raken dat ik misschien 
nog niet zo’n mal figuur zou slaan. Ik ook was een van 
de eersten om mijn werk af te geven aan een van die 
wandelaars tussen de tafels en ik trok terug naar huis.

195STE GERANGSCHIKT

Wie beschrijft mijn verwondering en tevens mijn voldoening 
toen ik op 1 september van dat jaar, namens diezelfde “ 
Algemene Zaken “, een brief mocht ontvangen waarbij diezelfde 
heer A. Plancke mij liet weten dat hij de eer had mij te melden…       

“ dat ik 195 ste gerangschikt stond op het vergelijkend 
examen van 20 mei l.l. voor de betrekking van tijdelijk 
aangestelde der douane en, daar de benoemingen slechts 
geschiedden naarmate de dienstnoodwendigheden en 
volgens het nummer van de rangschikking der kandidaten, 
het onnodig was pogingen te ondernemen om mijn 
indiensttreding te vervroegen.”

Uit De Schakel Juli/augustus 1983 boek 33
1ste deel uit “Dagboek van Commies” geschreven door Urbaan 
Oplinus.

// VAN DÉPÊCHENDRAGER  NAAR HET EXAMEN VOOR DOUANIER 


